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مردیکهانتخابشنمیشود
 وقتی سعید جلیلی برای سومین بار وارد عرصه 
انتخابات ریاست جمهوری شد، هوادارانش انرژی 
گرفتند. اما وقتی وی رقابت را برای باردیگر  خاصی 
باخت، تصور کردند سیزده و نیم میلیون برگه رأی که 
به نام او از صندوق ها درآمده، مترادف با یک پایگاه 
مردمی است که با تکیه بر آن بتوان سنگرهایی را فتح 
کرد. مریدان سعید جلیلی بعد از شکست او در عرصه 
انتخابات ۱۴۰۳ سعی کردند قواعد ریاضی را هم به نفع 
او تغییر دهند. مثلا در جایی نوشته اند که رأی او از 
۱۶ میلیون رأی سیدابراهیم رئیسی در سال ۹۶، کمتر 
نیست! آنها منظورشان را اینگونه بیان کردند که جلیلی 
باید از این پایگاه رای استفاده کند تا چه بسا رئیس 
دولت آینده باشد. اما واقعا سبد رأی جلیلی چقدر 

است؟
 خراسانیهاهممیترسیدند

 ابتدا نگاهی به عدد و رقم های مربوط به جلیلی در 
۱۴۰۳ می اندازیم و سپس سراغ دوره های قبل می رویم. 
سعید جلیلی در دوره دوم انتخابات ۱۴۰۳، با سیزده و 
نیم میلیون رای در مقابل پزشکیان بار دیگر به سایه 
رفت؛ عددی که هوادارانش به آن دل خوش کرده اند 
و معتقدند با این رای می توانند جریان ساز باشند. 
کنون بارها ادعا شده است که آرای ریخته شده به  تا
سبد رای پزشکیان قومیتی بوده و ترک زبانان نقش 
ل را  گر این استدلا ویژه ای در رای آوری او ایفا کرده اند. ا
بپذیریم، باید آن روی سکه  را هم در نظر گرفت: آیا استان 
که زادگاه سعید جلیلی بوده تمایل  خراسان رضوی 
ویژه ای به او نشان داد؟ جلیلی در خراسان رضوی 
برنده انتخابات بود و او از مجموع 2 میلیون و ۸۳۶ 
هزار و ۷۴۵ رای، ۱ میلیون و ۶۹۶ هزار و ۶ رای به دست 
آورد. رقیبش مسعود پزشکیان هم ۱ میلیون و ۸۰ هزار 
کرد. مشارکت در انتخابات  و ۶۷۵ رای را از آن خود 
گر همین  در کل خراسان رضوی ۵۸ درصد بود؛ اما ا
۵۸ درصد را فرضا معرف کل استان بدانیم نسبت ۶۰ 
درصدی رای جلیلی را نباید به معنای گرایش قاطعانه 
هم استانی هایش به او تفسیر کرد. از این میزان رای او 
در استان بیش از ۹۱۰ هزار رای سعید جلیلی در مشهد 
به صندوق انداخته شده است؛ شهری که زادگاه او، 
رئیسی و پایگاه جریان پایداری است. به عبارت دیگر با 
کم کردن این رای از کل آرای جلیلی در خراسان رضوی، 
هم استانی های دیگر او به رقیب تمایل داشته اند. اما 
گر نگاهی به مرحله نخست انتخابات بیندازیم، ۵2  ا
درصد هم استانی های جلیلی به او تمایل داشتند. این 
رای لب مرزی تایید می کند که حتی در خراسان رضوی 
که سال ها با سرمایه گذاری پایداری چی ها به پایگاه 
تفکرات آن ها تبدیل شده نیز هراس از تفکر این طیف 

سیاسی وجود دارد.
 جلیلیواصولگرایان

 در سال ۱۴۰۰ رئیسی و چند نامزد دیگر اصولگرا در حالی 
در عرصه انتخابات ریاست جمهوری حضور داشتند 
که تنها رقیب شان عبدالناصر همتی بود. از این نظر 
دوره سیزدهم معیار مناسبی برای مقایسه است؛ چرا 
که در دوره گذشته فقط طرفداران پروپاقرص اعتدال و 
اصلاحات به همتی گرایش داشتند و مابقی آرا به سود 
جریان مخالف بود. در نتیجه نام سیدابراهیم رئیسی با 
۱۸ میلیون رای از صندوق ها بیرون آمد که معادل تقریبا 
۶2 درصد کل آرا بود. با وجود آن که آرای باطله از سه نامزد 
دیگر پیشی گرفته بود اما مجموع آرای باطله و همتی 
2۱ درصد بود. به این ترتیب جریان اصولگرا مجموعا ۷۹ 
( از آن  درصد برگه های رای )معادل 22میلیون و ۳۳۸هزار
، هرچند مرد در سایه سیاست  خود کرد. به عبارت دیگر
ایران، در دوره نخست انتخابات ۱۴۰۳ توانست ۹ میلیون 
رای معادل ۳۸ درصد آرا را به دست آورد و در دوره دوم آن 
را به ۴۴ درصد برساند اما خطوط نانوشته چیز دیگری را 
می گوید: دستاورد جلیلی در انتخابات ۱۴۰۳، سوزاندن 
فرصت جریان های اصولگرا بود. اختلاف آرای رئیسی 
در ۱۴۰۰ و جلیلی در ۱۴۰۳، چهار و نیم میلیون رای )بیش 
کاندیدای  از ۱۷ونیم درصد( و اختلاف آرای او با سه 
هم جبهه او در دوره  گذشته نزدیک ۹ میلیون )معادل 
گر هم آرای ۱۶ میلیونی  بیشتر از ۳۴ونیم درصد( بود. ا
رئیسی در سال ۹۶ را معیار بررسی پایگاه جلیلی قرار 
دهیم، وضعیت جلیلی وخیم تر می شود. شاید سعید 
جلیلی خود در دوره ریاست جمهوری۱۴۰۰ می دانست 
که نمی تواند مورد اقبال قرار بگیرد و همین بود که باعث 
شد از صحنه کناره گیری کند درغیر اینصورت ممکن بود 
چنان به اغمای سیاسی برود که ترجیح دهد در ۱۴۰۳ وارد 
میدان نشود. به این ترتیب حساب بازکردن روی سیزده 
و نیم میلیون نفر به عنوان پایگاه مردمی برای اهداف 
دیگر انتخاباتی خیالی بیش نخواهد بود و این رای بیشتر 

محصول یک وضعیت خاص بود.
پایگاهرای کثر  حدا

 نکته ای که البته باید مدنظر قرار داد آن است که میزان 
مشارکت در ادوار اخیر کاهش پیدا کرده است. عموما 
به دلیل دلسرد شدن  آرا بیشتر  کاهش  نیز می دانیم 
مسیر اصلاحات از جریان های اعتدالی و اصلاح طلب 
بوده و معمولا در رای جریان های موسوم به ارزشی تغییر 
ح شده در  خ نمی دهد. عدد و رقم های طر چشم گیری ر
این گزارش نیز بدون در نظرگرفتن ضریب مشارکت در 
انتخابات بوده است؛ به عبارت دیگر میزان گرایش به 
سعید جلیلی نسبت به افراد واجدالشرایط شرکت در 

انتخابات بررسی شود، نتایج زیر حاصل خواهد شد.
 مردیکهانتخابنشد

 جلیلی دو بار هم سابقه کاندیداتوری برای نمایندگی 
مجلس را در کارنامه خود دارد. او هم برای مجلس ششم 
و هم مجلس هفتم کاندیدای مجلس شده بود. اما در آن 
گرچه  ادوار انتخابات نیز مردم تمایلی به او نشان ندادند. ا
برای مجلس ششم، جامعه به سوی اصلاح طلبان گرایش 
داشت اما در مجلس هفتم که اصلاح طلبان نتوانستند 
از  دوباره  جلیلی  کنند  عبور  نگهبان  شورای  فیلتر  از 

نمایندگی کردن مردم باز ماند. 

 آرمانملی-حمیدشجاعی:حل مشکلات اقتصادی 
که از قضا  گرفت  کشور در نظر  را می توان اولویت نخست 
همه دولت ها به فراخور توانایی و میزان عملکردشان آن را 
در دستور کار قرار داده اند که حال در برخی دولت ها بسیار 
پررنگ تر بدان پرداخته شده و در برخی دولت ها نیز شاهد 
عملکرد کم رنگ تری در این خصوص بوده ایم. اما حداقل 
حدفاصل بیش از یکدهه گذشته تا کنون 2 مساله اقتصاد 
کشور را تحت تاثیر قرار داده است که اصلا نمی توان به سادگی 
از کنار آنها عبور کرد. مساله تحریم ها از یک سو و عدم تصویب 
FATF از سوی دیگر که به قرائت بسیاری از کارشناسان و 
صاحبنظران حل مشکلات کشور در گرو حل توامان این دو 
مساله است. نوع نگاه دولت ها به بحث تحریم ها که متفاوت 
بوده و هر یک برای این مساله راهبرد و رویکرد خاص خود را 
داشته  اند؛ اما در خصوص FATF همه به نحوی به دنبال حل 
و فصل این لواح و تصویب آن بر آمده اند. چنانکه در دولت 
حسن روحانی مجلس دهم این لوایح را به تصویب رساند که 
با ارجاع به شورای نگهبان و مجمع تشخیص نهایتا 2 لایحه از 
۴ لایحه به تصویب رسید. تلاش ها در دولت روحانی هر چند 
زیاد اما نتیجه نداد و مجمع تشخیص زیربار تصویب این 
لوایح نرفت. در دولت مرحوم رئیسی نیز این لوایح به پستو 
رفت و هر چند که صحبت هایی جسته و گریخته در خصوص 
FATF می شد؛ اما هیچگاه جنبه عملیاتی به خود نگرفت. 
اما با روی کارآمدن دولت مسعود پزشکیان شرایط به نحو 
دیگری تغییر پیدا کرده و رئیس جمهور نگاه دیگری به حل 
مشکلات کشور از طریق حل مسائل بین المللی دارد. چنانکه 
حل مشکل تحریم ها و FATF  از شعارهای مسعود پزشکیان 
در انتخابات بود و پس از تشکیل دولت نیز همچنان بر این 
دو شعار و وعده پایبند مانده است. در مورد رفع تحریم ها که 
کره با غربی ها به ویژه اروپایی ها است و در مورد حل  دنبال مذا
و فصل مساله FATF نیز بارها تمایل خود و دولت را نسبت به 
تصویب این لوایح اعلام نموده است و به شکل عملیاتی نیز با 
در خواست از مقام معظم رهبری خواستار بررسی مجدد این 
لوایح در مجمع تشخیص شده است که با دستور ایشان نیز 
مجمع دوباره شروع به بررسی لوایح پالرم و CFT کرده است. 
اما اینکه نگاه مجمع به تصویب این لوایح چگونه خواهد 
بود همچنان در هاله ای از ابهام قرار دارد. هر چند که گفته 
می شود نگاه مثبت تری نسبت به گذشته به لوایح باقی مانده 
از FATF وجود دارد اما همچنان نگرانی هایی نیز نسبت به 
برخی رویکردها در این خصوص باقی است. آنچه مسلم است 
اینکه همه اعضای مجمع باید بر مبنای نگاه بر حل مشکلات 
اقتصادی و تاثیر عضویت در FATF بر این مساله ماجرا را پی 
بگیرند. چه اینکه کارشناسان نیز بر این باورند که عدم تصویب 
این لوایح نوعی خود تحریمی است که باعث می شود به فرض 
حل مشکل تحریم ها باز هم شاهد مشکلاتی در زمینه مبادلات 

مالی و بانکی در کشور باشیم. 

 ازدودستگیتاابهام
 FATF به همان میزانی که موافقانی در جهت تصویب و 
عضویت دارد با مخالفانی نیز روبه رو است که قرائت دیگری 
از این کارگروه و لوایح باقی مانده از آن دارند و این مساله 
باعث نوعی دودستگی در مجمع در خصوص تصویب یا عدم 
تصویب FATF ایجاد شود. چه اینکه برخی از بیرون مجمع 
نیز به طور جسته و گریخته در پی تاثیر گذاری بر آراء اعضا 
هستند تا لوایح را رد کنند. موافقان  FATF با اشاره به وضعیت 
، بر  کشور کشور و قفل شدن مبادلات اقتصادی  اقتصادی 
کید دارند و معتقد هستند که برای حل  تصویب این پرونده تا
کره با  مشکلات اقتصادی، علاوه بر حل مساله تحریم ها و مذا
آمریکا باید به سمت حل پروند FATF نیز رفت. اما مخالفان 
این پرونده هم بر این باورند که پرونده FATF  ربطی به رفع 
تحریم ها ندارد و در صورت تصویب، دیگر نمی توانیم تحریم ها 
را دور بزنیم. همین مساله نیز باعث ایجاد نوعی ابهام در نظر 
نهایی مجمع نسبت به لوایح باقی مانده شده است. آیت ا... 
آملی لاریجانی، رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام چندین 
بار سیگنال های مثبتی در خصوص بررسی پرونده FATF در 
مجمع تشخیص فرستاده است. او در جلسه مجمع تشخیص 
مصلحت نظام چهارشنبه اخیر بیان کرد: »مجمع تشخیص، 
گر گشایش اقتصادی از این  مصالح نظام را در نظر می گیرد، ا
طریق انجام پذیر است، باید تمام ابعاد مختلف این موضوع 
توسط اعضای محترم و کمیسیون های ذیربط به دقت بررسی 
شود تا در صحن مجمع در خصوص آن تصمیم گیری نهایی به 
عمل آید.« علی لاریجانی نیز اخیرا در گفت وگویی عنوان کرد: 
گر  »اصل اینکه ما یک روز باید بپیوندیم، تردیدی نیست. ا

نپیوندیم، بانک ها با ما کار نمی کنند.« اما در طرف مخالفان 
  FATF نیز مصطفی میرسلیم می گوید: »توقعات نسبت به
باید تعدیل شود، اولا ما آمادگی فنی لازم را برای پیوستن فوری 
گر ما را به FATF هم بپذیرند، با وجود  به FATF نداریم. ثانیا ا
تحریم ها، اثر مثبتی ندارد.« اما قدرمسلم رئیس جمهور که 
تا پیش از این در برخی پرونده ها با گفت وگوهایی در سطح 
 FATF سران توانسته موفقیت هایی را حاصل کند در موضوع
نیز می تواند با گفت وگو و اقناع اعضای مجمع این پرونده را هم 

حل و فصل کند. 
 موارداختلافی

 هر چند که بررسی لوایح FATF همچنان در مجمع ادامه 
گویی برخی از همین ابتدا دوستان دارند سوت  دارد؛ اما 
پایان بررسی را بزنند. سیدمحسن دهنوی، سخنگوی مجمع 
تشخیص مصلحت نظام از این دست افراد است که اظهارکرد: 
پیوستن ایران به FATF در دستور کار قرار ندارد. وی در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: »بعضا به اشتباه عنوان می شود که 
 FATF مجمع تشخیص در حال بررسی پیوستن ایران به 
است در حالی که چنین چیزی در دستور کار قرار ندارد. گروه 
ویژه اقدام مالی موسوم به FATF از ایران ۴۱ اقدام خواسته 
ج کند که دو مورد از آن، پیوستن به  تا ما را از لیست سیاه خار
کنوانسیون های پالرمو و CFT است. لایحه پیوستن به این دو 
کنوانسیون، محل اختلاف مجلس و شورای نگهبان بوده و 
تعیین تکلیف موارد اختلافی آن، در دستور کار مجمع قرار دارد. 
موضوعی که مورد بحث در کمیسیون مشترک مجمع تشخیص 
و سپس صحن مجمع قرار دارد، موارد اختلافی بین مجلس و 

شورای نگهبان در پیوستن به این دو کنوانسیون است.« 
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تصویب لوایح FATF در هاله ای از ابهام
سخنگویمجمعتشخیصمصلحتنظام:پیوستنبهFATFدردستورکارنیست

 آرمانملی-سیاوشپورعلی:پس از هر ادعایی زمان 
اثبات آن هم فرا می رسد. این جمله را در مورد وضعیت این 
روزهای طیف تندرو و پرسروصدای بهارستان می توانیم مثال 
بزنیم، ادعاها و اتهاماتی که یکی پس از دیگری یا کارکردش 
را از دست می دهد و یا حقیقت خود را نمایان می کند، 
روند تخریب اما همچنان ادامه دارد. این جریان سیاسی 
کم بر دولت سیزدهم معرفی می کردند حالا با  که خود را حا
کناررفتن از پاستور خود را در نهادهای دیگری می بینند که 
شاید چندبرابر نهاد ریاست جمهوری ثروت وقدرت داشته 
باشد ولی به نظر آن جذابیت را برایشان ندارد. در ادامه این 
گزارش عقب نشینی یک نماینده مجلس از اتهامات زنی به 
دولتی ها را بررسی خواهیم کرد. شاید امروز این طیف سیاسی 
نتوانستند اتهامات خود را به کرسی بنشانند و آنها را در حالت 
عقب  نشینی مشاهده می کنیم ولی احتمالا به روند تخریبی 
خود روی همین ریل ادامه خواهند داد. کامران غضنفری، 
نماینده تهران در تجمع حامیان دولت سایه در میدان 
کید داشت حالا بنابر  که بر تخریب جواد ظریف تا پاستور 
گفت وگویی که در رسانه ها منتشر شده از گفته های خود 
عقب نشینی کرده است و حتی تجمع آزاد، بدون سلاح و... را 

مجاز دانسته است. 
 ظریفتخریبنمیشود

کنش به   کمال الدین  پیرموذن، تحلیلگر اصلاح طلب در وا
عقب نیشی از اتهام زنی به معاون راهبردی رئیس جمهوری 
روش  و  شیوه  »این  می گوید:  ملی«  »آرمان  خبرنگار  به  
آنهاست، ابتدا اتهام می زنند و سپس عقب نشینی می کنند. 
که  کنیم باید بگوییم  گر بخواهیم عملکرد آنها را بررسی  ا
هیچ تحرکی غیر از مخالفت با ظریف ندارند و همواره تلاش 
می کنند تا بتوانند در فضای کنونی که جایی برای تندروها 
ح کنند. آنچه مشخص است شیوه  وجود ندارد خود را مطر
کارآمدی همین دوستان کشور به این روز دچار کرده و با  نا
ناترازی ها دست به  گریبان هستیم. فراموش نکنید ما پیش 
از دولت سیزدهم هم در شرایط تحریمی زندگی می کردیم 
ولی تا این حد چالش  نداشتیم. باید به دوستان گفت که 
کنند تا  به جای اینکه در تجمعات حداقلی حضور پیدا 
خود را به جامعه پاسخگو نشان دهند باید به دنبال ارائه 
راه کاری برای برون رفت از وضعیت کنونی باشند. انتقادها 
از وضعیت اقتصادی بسیار بالا است و خود پزشکیان هم 
به خوبی بر وضعیت اشراف دارد ولی باید بدانیم که در فضای 
جنجالی و اتهام زنی هیچ کسی نمی تواند کاری انجام دهد. ما 

مشاهده کردیم که همین تندروها بودند که مرحوم رئیسی 
را تصمیم گیری ها با چالش روبه رو می کردند. « او در همین 
مورد و با اشاره به اینکه تندروها به دنبال تخریب جریان 
حاضر در پاستور هستند، ادامه می دهد: »محمدجواد ظریف 
یک چهره دیپلماسی است و از نیروهای انقلابی محسوب 
کارنامه خود را پس داده است و مهم ترین  که  می شود 
مسئولیت ها را برعهده داشته به همین دلیل تخریب او باعث 
افزایش شکاف در جامعه می شود. شکافی که توسط کاسبان 
 تحریم ایجاد شده و روزبه روز ملت را از دولت دور می کند. 
کارآمد جلو دهند و به همین  تندروها می خواهند دولت را نا
دلیل است که ظریف را تخریب می کنند. اطمینان داشته 
گر ظریف نبود آنها چیز دیگری را بهانه  قرار می دادند.  باشید ا
گر پشت پرده این تجمعات حداقلی را دنبال کنید به کاسبان  ا

تحریم می رسیم.«
کیبودنظریف  ادعایساوا

 کامران غضنفری، نماینده تندرو تهران در مجلس شورای 
که در میدان پاستور  اسلامی در تجمع جنجالی تندرو ها 
برگزار شد 2 اتهام نسبت به معاون راهبردی رئیس جمهوری 
ح کرد، اول اینکه گفت »ظریف سال ۵۵ در ۱۷ سالگی با  مطر
ک به آمریکا رفت« و همچنین در ادامه اشاره  پشتیبانی ساوا
کرد که »او )ظریف( مورد اعتماد دستگاه اطلاعاتی آمریکا 
است.« پس از این ادعا بود که مرکز اسناد انقلاب اسلامی 

اعلام کرد هیچ گونه سندی دال بر همکاری و ارتباط آقای 
ک در این مرکز وجود ندارد. ظریف در حاشیه  ظریف با ساوا
جلسه هیات دولت که چهارشنبه ها برگزار می شود، در پاسخ 
ک که نماینده  به سوالی در خصوص ادعای ارتباط با ساوا
تندروی مجلس در تجمعات اخیر بیان کرده بود، گفت: »من 
وقتی می خواستم به خاطر مشکلی که در ایران داشتم، خارج 
بشوم، پدرم یک رفیقی داشت که به مراسم دعای ندبه می آمد 
و به او گفت کمکی بکند. بعدها که انقلاب شد فهمیدیم این 
کی بوده است. حتما کسی که این را گفته است جوابی  آقا ساوا
برای خدا دارد، حداقل برود کتاب را بخواند.« غضنفری، عضو 
کنش به اینکه گفته می شود  کسیون انقلاب اسلامی در وا فرا
اظهاراتش درباره تحصیل معاون راهبردی رئیس جمهوری 
ج از کشور برخلاف واقعیت است، بیان داشت: »من  در خار
۱۰ سال پیش یعنی سال ۱۳۹۳ مقاله ای در مورد ظریف منتشر 
کردم و بر روی سایت خودم گذاشتم عنوان مقاله »آقای 
ظریف در یک نگاه« است که در آن استنادات بسیاری به 
کتاب خاطرات او کردم، یعنی کدها را از کتاب خاطرات خود 
او آوردم.« این نماینده اصولگرا در پاسخ به اینکه ظریف در 
کتابش در مورد اخذ ویزای تحصیلی آمریکا نوشته و با آنچه 
شما می گویید تفاوت دارد و شما به نحوی گفتید که انگار 
ک همکاری کرده و یا ارتباطی دارد، ادامه داد:  ظریف با ساوا
گفتم خود ظریف  کجا  کی بوده،  »من نگفتم ظریف ساوا
کی است؟« او در پاسخ به اینکه در تجمع ۶ بهمن ماه  ساوا
علیه ظریف از کدام نهاد مجوز گرفته شده بود، اضافه کرد: 
»این سوال را باید از کسانی که تجمع را برگزار کردند، پرسید. 
من فقط چند دقیقه ای برای آنها صحبت کردم.« آنچنان 
که خبرآنلاین نوشته غضنفری در پاسخ به اینکه به عنوان 
که در تجمع مذکور حضور داشتید از عوامل  نماینده ای 
؟ ادامه داد:  اجرایی سوال نکردید که آیا مجوز دارید یا خیر
»خیر من چنین سوالی نپرسیدم. قانون هم اجازه می دهد 
تجمعاتی که بدون سلاح، مسالمت آمیز و بدون شعارهای 
ضدانقلابی است به صورت آزاد برگزار شود. لذا قانون ما از این 
نظر محدودیت و ممنوعیتی نگذاشته که یک نفر، ده نفر، صد 
، هزار نفر در جایی مسالمت آمیز تجمع کنند.« او در پاسخ  نفر
به اینکه آیا تجمع مذکور از طرف سعید جلیلی و یا با حمایت او 
برگزار شده است؟ اضافه کرد: »خیر جلیلی نقشی نداشته اما 
هوادارانش یعنی افراد حزب الهی و انقلابی این تجمع را برگزار 
کردند. برخی افراد را من می شناختم. افرادی که داخل تجمع 

بودند و من می شناختم نیروهای دلسوز و انقلابی بودند.«

آرمانملی،تحرکاتجناحرادیکالبهارستانرابررسیمیکند

عقب نشینی از ظریـــــف
پیرموذن:کاسبانتحریمدرپشتپردهتجمعاتحداقلیحضوردارند

محمدهاشمیمطرحکرد

چراییتلاش
جناحشکستخورده

 یک فعال سیاسی در ارزیابی تجمعات 
این  ریشه  من  داشت:  اظهار  تندروها 
دوقطبی ها را در انتخابات اخیر می بینم. 
یک جناح پیروز شد و یک جناح و تفکری 
می کرد  تصور  واجدالشرایط  را  خود  که 
شکست خورد، اما جناح شکست خورده 
نه تنها انتخابات را از دست داد، بلکه از 
به  است.  خورده  شکست  هم  تفکر  نظر 
گفت:  هاشمی  محمد  خبرآنلاین  نوشته 
یعنی مردم به این تفکر رای ندادند و این 
تفکر را قبول ندارند. بنابراین این جناح 
ح کردن خود را در  عصبانی است و راه مطر
بداخلاقی ها و هنجارشکنی ها می بیند. آنها 
نه به فکر منافع کشور و ملت، بلکه به دنبال 
منافع زودگذر خود هستند. وی در خصوص 
تاثیر اظهارات برخی چهره های تندرو در 
دامن زدن به دوقطبی کردن فضا بیان کرد: 
که  این ها هم به دلیل همان نکاتی است 
گفتم. تقسیم مردم به غیرانقلابی و انقلابی و 
فقط خود را انقلابی دانستن نتیجه شکست 
است، این تفکر می خواهد خود را حفظ 
ح باشد. از نظر من علت بسیار  کند و مطر
روشن است. اما انتخابات در گذشته هم 
برگزار شده و حتی در کشورهای دیگر هم 
برگزار می شود. زمان انتخابات، زمان رقابت 
مشخص  اینکه  از  بعد  معمولا  اما  هست 
می شود چه کسی برنده و چه کسی بازنده 
است، جناح بازنده یا شکست خورده به 
برنده تبریک می گوید و قضایا تمام می شود، 
بازنده در مسئولیت های کشوری، اداری و... 
همکاری می  کند. هاشمی ادامه داد: همیشه 
اصل بر تشنج نیست. در دوره های قبل 
انتخابات در کشور ما هم مرسوم بود فردی 
که شکست می خورد به فرد پیروز تبریک 
بگوید. مثلا آقای ناطق بعد از شکست در 
انتخابات ۷۶ به آقای خاتمی تبریک گفت 
کرد. معمولا این  و سپس اعلام همکاری 
در انتخابات یا دموکراسی یک روال است. 
کنون می بینیم که این وضعیت تغییر  اما ا
کرده است و جناح شکست خورده همچنان 
می خواهد بر طبل مخالفت بکوبد و به هر 
وسیله ای خود را مطرح کند. وی در خصوص 
لزوم اخذ مجوز برای هر تجمعی عنوان کرد: 
طبق قانون هرتجمعی به اخذ مجوز از وزارت 
گر  کشور نیاز دارد. علتش هم آن است که ا
حادثه ای اتفاق افتاد بالاخره باید مشخص 
باشد که چه کسی مجوز داشته است. اما 
وقتی جناح یا افرادی خود را به رعایت قانون 
مقید نمی دانند و شیوه آنها خلاف قانون 
کمیتی  حا و  قضائی  دستگاه های  است، 
وظیفه دارند با آن ها برخورد مناسب کنند. 
محمد هاشمی ادامه داد: از ابتدا شعار آقای 
پزشکیان و دولت ایشان همکاری و تعامل 
بود و ایشان بارها تکرار کردند که مملکت 
را نمی توان با یک جناح و گروه اداره کرد. 
ایشان این را هم گفته اند که ما با کسی دعوا 
نداریم و باید با هم برای رسیدگی به وضع 
مردم و مشکلات مردم تعامل داشته باشیم. 
، مشکلات یک فرد نیست،  مشکلات کشور
مشکلات همه است و همه باید همکاری 
کنیم و تفاهم داشته باشیم. امام هم در زمان 
حیات خود این تکه کلام را داشتند که »همه 
با هم« یعنی همه باید با هم باشیم. بنابراین، 
که باید به  این جزو تخلفات قانونی است 
آن ها رسیدگی شود. مراجع این رسیدگی هم 
مشخص است، اما اینکه چه زمانی رسیدگی 
کنند یا نکنند، بحثی با تصمیم با خود آن ها 

است. 
  نمیدانندیا...

  عضو سابق مجمع تشخیص مصلحت 
ا... اخیر  صحبت های  خصوص  در  نظام 

کرم که گفته »مجوز خود را از ستاد امر به 
معروف می گیریم« ابراز داشت: این درست 
نیست. امر به معروف وظیفه دیگری دارد. 
بحث  یک  منکر  از  نهی  و  معروف  به  امر 
دارد.  شرایطی  و  است  مذهبی  و  دینی 
هم آمر به معروف و هم ناهی از منکر باید 
مکتب  قانون  در  باشند.  شرایطی  دارای 
اسلام تصریح شده شرایط آمر به معروف 
و ناهی از منکر تصریح شده است. بحث 
ح نیست.  تجمع و اینگونه چیزها اصلا مطر
یا  بالاخره  می شود  زده  که  حرف هایی 
ارزش های  با  ناآشنایی  روی  از  می تواند 
اسلامی باشد، یعنی معنی امر به معروف 
و شرایط آن را نمی دانند و یا آنکه به قول 
معروف خود را به »کوچه علی چپ« می زنند. 
محمد هاشمی تصریح کرد: هر تجمعی مجوز 
می خواهد. علتش هم این است که ممکن 
است در تجمع خطراتی پیش به وجود بیاید، 
مثلا اقدامات خلاف قانون انجام شود. در 
واقع یک فرد یا نهاد مکاتبه می کند و خود را 
مسئول معرفی و آمادگی پذیرش مسئولیت 
کید کرد: ممکن است  را اعلام می کند. وی تا
اتفاقی برای یک نفر بیفتد مثلا کشته شود. 
گر چنین اتفاقاتی بیفتد، مقصر چه کسی  ا
است؟ وزارت کشور هم بر مبنای شرایط، 
که در  مجوز می دهد. شما بارها دیده اید 
استادیوم ۱2 هزار نفری آزادی، رو به روی 
مجلس و... تجمعاتی برگزار می شود و قانونا 
این تجمعات نیاز به مجوز دارند تا مشخص 
گر حادثه ای اتفاق افتاد یا خسارتی  شود ا

به فردی وارد شود چه کسی مسئول است. 


